
Erfarenhetsutbyte och dialog 
VA-utveckling

Uppdrag åt Norrtälje kommun 
okt 2020 – maj 2021

Bygg- och miljönämnden 17 juni 2021

1



Medverkande i projektet 
• Mats Johansson, Ecoloop
• Marie Albinsson, Ecoloop
• Krister Törneke, Tyréns

• Malin Olofsson, miljö- och hälsoskyddsavdelningen
• Axel Österlind, miljö- och hälsoskyddsavdelningen

• Helena Purmonen, planavdelningen
• Olivera Boljanovic, planavdelningen
• Camilla Mole Björk, planavdelningen
• Emma Tarrodi Orlunder, planavdelningen
• Anna Bolinder, planavdelningen

• Maria Grauers, VA-avdelningen
• Jessica Eisenring, VA-avdelningen
• Svante Dagarsson, VA-avdelningen
• Johanna Tengdelius Brunell, VA-avdelningen
• Ludvig Lagerkranz, VA-avdelningen

• Linda Börjesson, Näringsliv
• Lars Lindberger, Kommunikation

2



Bakgrund till projektet 
• Norrtälje kommun utgör till ytan ca 1/3 av Stockholms län.

• Av befolkningen på ca 63 000 invånare bor ca 50 % inom områden som definieras som landsbygd.  
Dessutom ca 100 000 fritidsboende.

• Enligt Översiktsplanen är ambitionen att Norrtälje ska ha Sveriges mest populära landsbygd med attraktiva 
och hållbara livsmiljöer. 

• Politisk vilja i kommunen att utveckla landsbygden och skärgården.

• Belyses i "Handlingsplan skärgårds- och landsbygdsutveckling 2030" och "Landsbygds- och 
skärgårdsutvecklingsprogrammet". 

• I dessa dokument framkommer en vilja att uppmuntra till småskaliga och lokala avloppsanläggningar. 
Dricksvatten?
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Bakgrund fortsättning…

• Högt bebyggelsetryck i hela 
kommunen 

• Många planbesked söks på 
landsbygden

• Exploatering i konflikt med LAV 
6§ - innebär krav på kommunalt 
huvudmannaskap vid ca 20 nya 
fastigheter och fler

• Sammantaget mycket stora 
utmaningar med VA-frågan i 
Norrtälje kommun
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Syftet med processen
• att diskutera och utveckla olika förhållningssätt vad gäller 

VA-utbyggnad och fysisk planering (bygglov, Dp, Öp) för att 
möta de krav som kommer från kommunledning och 
förtroendevalda i kommunen, från Länsstyrelsen och andra 
aktörer. Dessutom att få till stånd ett aktivt lärande 
och erfarenhetsutbyte med andra kommuner som möter 
liknande situationer. 
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Målsättningen med processen

• att interna respektive externa dialogmöten ska leda till 
tydliggörande vad gäller för- och nackdelar med de vägval 
och ställningstaganden som Norrtälje kommun i sina olika 
roller står inför med koppling till VA-utbyggnad, VA-planering 
och fysisk planering. En ambition är att fokus i arbetet också 
ska tydliggöra möjligheterna till framtida VA-utveckling och 
inte enbart belysa hindren. 
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Om dialogprocessens delar

Norrtäljes 
VA-planering -> 

2020
Erfarenhetsutbyte och dialog

Dec 2020 -> Mars 2021
Framtida 

VA-planering 2021 ->

WS 1
Utmaningar 
– hinder och 
möjligheter 

WS 2
Lära av 
andra 

kommuner

WS 3
Syntes 

– förslag på 
väg framåt



Resultat

• Hög grad av samsyn och intresse inom kommunen

• Nya arbetssätt behövs, vissa redan etablerade. 
Hur vidmakthålla/formalisera dessa över tid?

• Dricksvattenfrågan ofta avgörande 

• Möjlighet att tydliggöra ansvar, gränser och behovet av tydliga uppdrag i 
samband med omorganisation och bolagisering

• Utveckla arbetet med VA-frågorna inom ramen för ÖP, VA-plan och 
Vattenplan – var ska VA-planeringen bo?

• Mycket erfarenhet och kunskap hos andra kommuner



Förslag och vägar framåt
Kort sikt
• Utveckla arbetet med VA-planering och skapa 

internt forum, förlängda VA-samråd
• Synka det nystartade ÖP-arbetet med andra 

strategiska dokument
• Utveckla planeringsunderlag med avseende på 

kapacitet och förutsättningar för VA
• Identifiera var möjlighet för allmänt VA finns och 

vilka områden som inte är aktuella för allmänt VA 
- ny uppgift för VA-planeringen

• Utred vad som krävs för att långsiktigt kunna 
tillåta VA för större grupper av fastigheter utanför 
nuvarande verksamhetsområde
-> starta utvecklingsprojekt och pilot

Medellång sikt

• Internutbildningar och dialog med andra 
kommuner 

• Dialog och erfarenhetsutbyte med 
andra kommuner som har liknande 
utmaningar

• Långsiktigt uppdrag till arbetsgrupp för 
VA-planering



Ingen prop till 
riksdagen den 2 mars 
i år…

• Försenad – obestämd framtid…
• Någon gång under 2021.
• Fokus på ändringar i LAV!?

-> Mycket dialog och debatt i Riksdagen

10



Vad händer nu?

Norrtäljes 
VA-planering -> 

2020
Erfarenhetsutbyte och dialog

Dec 2020 -> Mars 2021

WS 1
Utmaningar 
– hinder och 
möjligheter 

WS 2
Lära av 
andra 

kommuner

WS 3
Syntes 

– förslag på 
väg framåt Förstudie 

utvecklingsprojekt  
”Nya grepp på VA”

Presentation för 
KRB & SBU 
- maj 2021

Framtida 
VA-planering 2021 ->



Frågor och funderingar?
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